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ZPWODAJ
Yy chází 2x ročně, distribuo v án b ezplatně.
prosinec 2011

Slovo starosty obce
Yážení spoluobčané,
rok 2011 pomalu končí aje na čase zhodnotit, co nám přineslojeho
druhé po1oletí.

Investice, opravy
V červenci dokončili zaměstnanci obce chodníky a terénní úpravy v
parčíku s pomníkem padlím v obou světových válkách na
vraclavské návsi. Následně byl parčík osázen okrasnými květinami
a dřevinami. Celkováhodnota dílaje 120.000,-

V čeruenci a S1pnu bylo v mateřské škole v prostoru bývalé školní
kuchyně vybudováno nové sociální zaÍizení pro děti v celkové
hodnotě 160.000,- Kč' Tuto investici si q'Žádalo zvýšení kapacity
školky z 25 na 35 dětí, čímž přestal hygienicky vyhovovat
dosavadní stavWC.

Y záÍíbylazrekonstruována místní komunikace na Sedleci v úseku
od čp. 24 po čp. 53 za 850.000,- Kč bez dotace z finančních
prostředků rozpočtu obce' Současně s touto akcí bylo na Vraclavi
mezi domy čp. 45 a čp. 48 v místě vjezdu do Jirouškovy ulice
provedeno odvodnění, které by mělo řešit letitý problém se

zaplavováním dvoru okolních domů'

Ve stejnou dobu se občané Sedlece pustili do opravy staré hasičské
zbrojnice, jejíž stavebně technický stav byl natolik váŽný, žehrozilo
zŤícení střechy. Je skutečně příkladné, že hned po příslibu
zafinancování materiálu, neváhali a pustili se do práce. Dnes je
oprava havarijního star,u budovy téměř ukončená.

Ve Svatém Mikuláši byla v říjnu a listopadu opravena část střechy
kostela' Jednalo se o valbu a pravou část sedla nad presbytářem, kde
byla kompletně odstraněna břidlicová krytina a stará lepenka,
opraveno a vyztužeto bednění' Na střechách obou sakristií byla
odstraněna krytina a poloŽeny hydroizolační pásy. Hodnota
provedených oprav je 750.000,- Kč. obec požádala o dotaci z
Programu záchrany architektonického dědictví Ministerstva kultury
na rok 2072, kdy je v plánu oprava levé části sedla střechy nad
presbytářem a oprava střechy (helmice) nad lodí kostela a střechy
jedné věže. Celková potřeba finančních prostředlď na plánovaný
rozsah oprav je propočtena na 2.800.000,- Kč' z toho podíl obce
300.000'- Kč



V prosinci byla na vraclavské návsi
postavena d1ouho očekávaná
autobusová čekárna. Její vzhled a
provedení schválila komise ustavená
zastupitelstvem obce. Podle mého
názoru jde o zdaŤilé dílo, které na svém
místě sedí' Cena čekámy je 300.000,-
Kč.
V příštím roce plánuje obec nákup
laviček a odpadkových košů jak pro
náves, tak pro nově osázený parčík s
pomníkem padlým ve světových
válkách.

Možná někomu pÍijde, že se dostatečně nevěnujeme vlastní údrŽbě
obecního majetku, ale na všech uvedených akcích byla nutná
příprava a spolupráce našich pracovníků na VPP pod vedením Jardy
Souška a nutno říci, to pro ně byla velká časová zátěž. Na druhou
stranu jejich činnost značně zlevnila cenu jmenovaných akcí'

Hospodářská a finanční krize čím dál více ovlivňuje příjmy obce. K
tomu bude v příštím roce zvýšena daň z přidané hodnoty. Týo
okolnosti jsou a budou limitujicí pro investování, opraly a udržbu
budov a dalšího majetku obce v roce 2012.
Nejdůležitějšími investičními akcemi v roce 2012 bude
zainvestování inženj.rských sítí pro rodinné domy v lokalitě ,,Na
Drážkách", pokračování v obnově střechy na kostele ve Svatém
Mikuláši, pokud obdržíme dotaci z Ministerstva kultury, o níž má
obec požádáno a zateplení budovy školy.

Životní prostředí
V roce 20],2 se chystají změny v systému předávání směsného
komunálního odpadu. Vyplnili jste dotazníky, kterymi jste se
přihlásili k počfu a obsahu sběmých nádob, které chcete přistavovat k
výsypu. Pro nahlášené nádoby obdržíte známky, které na ně nalepíte.
obsluha sběmého vozu Vysype pouze ty nádoby, kteró budou mít
nalepené známky. Ztámky obdržíkažďý po zaplacení poplatku za
směsný komunální odpad. Tak se vyloučí, že by někdo chtěl
parazitovat na občanech platících poplatky. Zároveň se nebudou
qlsýpat pytle, přistavované k popelnicím. Důvodem je, že se při
jejich vhazování do sběrného vozu často protrhnout a obsluha vozu
musí jejich obsah posbírat atakénelzeprokázat, že pytel k popelnici
nepřistavil neplatič poplatků. Známkový systém začne fungovat od
1.1.2012. Předpokládáme, že známky občané obdrží při placení
poplatku za odpady.
Ještě poznámka k nakládání s odpady. PřestoŽe je lidské vědomí na
vysoké úrovni, najdou se ještě domácnosti, kde se jako palivo
v7uživají odpady a znečišťují ovzduší nám všem. Chci připomenout,

Finanční výbor
Finanční výbor obce Vraclav pracuj ej iž v druhém volebním období v
nezměněném složení - Jana Brýdlová, Milan Jiroušek a Ladislav
Novák' Po posledních volbách došlo ke změně na postu předsedy,
kdy Janu Býdlovou vystřídal Ladislav Novák z důvodu odlehčení
agendy J. Býdlové, která nadále zasedá v radě obce.
Výbor lěŽi z bohatých odborných zkušeností J. Brýdlové, která
pracuje jako účetní a daňový poradce ve své firmě i z praktických
zkušeností M. Jirouška, působícího v silničním stavite1ství.
Hlavním úkoiem finančního výboru je spolupráce s vedením obce při
tvorbě a kontrole plnění rozpočtu a kontrole finanční disciplíny
podřízených organtzací zÍízených obcí. V letošním roce se Í1nanční
výbor aktivněpodíleljiŽ na sestavování rozpočtupro rok 201 1, kdy se
hledaly především úspory v jednotlivých kapitolách tak, aby se
uvolněné prostředky koncentrovaly do potřebných a neodkladných
akcí investičního charakteru. Tak i díky našemu výboru se podařilo
dát dohromady dostatek prostředků na letitý bolák obce Sedlec -

nezpevněné komunikace v centru vesnice kolem Táborských.
Výsledek v podobě asfaltové cesty S obrubníky těší jistě nás všechny

že je to protizákonné a že si takovou činností ničí komín a naopak
tříděním odpadů místo jejich pálením by mohli přispět k nižšímu
poplatku za odpady.

Stálou ekologickou zátěži jsou,,černé skládky". Novým místem
odkládání odpadů, zejména z rozebraných vozidel, je oko1í p1echové
haly za letištěm a příjezdoých cest k ní. Dále se často stává, že
zejména silnější vozidla objíŽdějí závoru na cestě k 1esu srněrem k
,,dubu", aby se zbavili čehokoliv ze svého obydlí. Zde jasně platí
ustanovení obecně závazné vyhlášky o tom, Že stavební sutě a
zeminy, kteých se občané chtějí zbavrt, mohou sice být zavezenyk
lesu, ale jedině po dohodě a za doprovodu zástupce obce. Po
nedávné kontrole České inspekce Životního prostředí musíme
obzvlášť dbát na tuto zásadu. V opačném případě můŽe obec na
pokutách zaplatit až miliónové částky, které nemá. Kdykoli někoho
přistihnete při činu, volejte telefonní číslo 158 nebo 736 119 116,
případně situaci vyfoťte. Je s podivem, Že na les nebo na legální
kácení stromů k hradisku se najdou udavači, kteří obejdou obec a co
se jim nelíbí, nahlásí přímo České inspekci Životního prostředí' ale
na skutečné čemé skládky nebo nepovolené r.1'pouŠtění odpadních
vodje to slabší.

Nazávěr
PÍíchází zima. Nelze za1isttt, abybyly vždy a včas prohrnuté silnice
a chodníky a nebylo kluzko. Nepodceňujte proto r,hodnou obuv a
auta prosím nenechávejte Stát tak, aby bráni1a odklízení sněhu.
Hlídejte i svá ohniště a topeniště, abyste nezavdali příčinu požánl.
Palte jen to, co je palivem. odpady do ohně nepatří. Děkuji za
pochopení.

Chtěl bych touto cestou poděkovat správci obce Jaromíru Souškovi
za jeho celoroční obětavý přístup k činnostem pro obec i pro
veřejnost. Kulturní komisi a škole děkuji za příprar'u a r.ynikající
program 9. reprezentačního plesu mikroregionu Vysokom1tsko, za
přednášky a divade1ní dětská představení a další reprezentaci obce.

Yáženi spoluobčané, děkuji i vám zavšechno dobré, cojste vykonali
a vykonáváte pro sebe, vaše rodiny, pro obec a pro veřejnost. Děkuji
všem, kdo přispíváte k udrŽení tradic, čistotě, pořádku a rozvoji
obce.
Přeji vám krásné prožttí vánočního období v duchu tradic,
úspěšný novýrok, pevné zdraví, dobroumysl, klid apohodu.

oldřich Koblížek - starosta obce

Poznámka: Na obecním úřadě máte stále možnost za 50,- Kč
zakoupit krásný stolní kalendář na rok 2012 s fotografiemi Vraclavi,
Svatého Mikuláše, Sedlece a dalších obcí mikroregionu
Vysokomýtsko.

l
a nemalý podíl má i M. Jiroušek, kteý za firmu předloŽil cenově
bezkonkurenční nabídku'
Finanční výbor provádí i pravidelné kontroly hospodaření zák\adni
školy a Služeb Vraclav s'r'o. Výsledky projednává se starostou obce,
jenž se pravidelnějednání výboru zúčastňuje.
Předseda výboru je pak z titulu své funkce správcem rozpočtu obce a
spolupodepisuje jednotlivé účetní doklady. Je aŽ neuvěřitelné, jak
veliké množství dokladů a s tím spojených výdajů musí obec
vystavit a zapIattt. Zdro1e jsou však omezené, a proto r náš výbor
jednoznačné podporuje potřebné změny v rozpočtovém určení daní,
kdy jsou nesprávně upřednostňována velká městapřed tisíci malých
a středních obcí. Přitom infrastrukturaje z dob minulých zanedbána
všude.

Yáženi spoluobčané, do nadcházejících svátků vánočních přejeme
hodně štěstí a především pohodu v duši a klid ve vašich rodinách'

Za ťlnančni výbor Ladi s l av Novák.



Komise SPOZ
Komise pro občanské záIežitostipracuje v počtu čtyř členek. Vede
pamětní knihq jejiž stáří je yícetež 35 let. Při vítání občánků se do
ní podepisují rodiče, pÍíbuzni narozeného děťátka, manželé při
výročízlaté svatby a zapisují se zde významné události avýznamní
hosté našich obcí. K činnosti komise také patří zasíIáti kondolencí'
Letos jsme se roz1oučili se sedmi našimi občany:
\ znomrname:' -r - ------------ _ 

Bureš Josef. Dolanský Josel. Kubíková Marie.
Kuta Bohuslav. Langer FrantiŠek. Pávor á Alena.

Večeřová Marie

občanům, kteří dosáhli kulatého jubilea od 50 let, se zasílá osobní
gratulace' Letos jich bylo předáno ]8. v ] 5, v 80, v 85 letech a poté
kaŽdým rokem se předává osobně dárkoý balíček s květinou.
V letošním roce bylo takto pÍedárto2'7 gratulací.
Nejstaršími občany našich obcí jsou:
Roubínková Eva-94 Iet
Jiroušková Pav1a-92 let
Duchoslav Jaroslav-89 let
Myšková Miroslava-86 let
Zimová Pěvuše-86 let
Prokopenková Pavlína-S5 let
Nováková Vlasta-S5 let
Krouman Stanislav-85 let

Kočová Marie-92 let
Staňková olga-91 let

Schejbalová Růžena -88 let
Volák V1astimi1-86 let

Machatová Marie-86 let
Táborská Emi1ie-85 let

Johan Jiří-85 let
Sochorová Věr-85 let

Vítání občánků se organizuje několikrát ročně podle počfu
narozených dětí. Rodiče dětí jsou včas informováni formou
pozvánky. Součástí celé akce je kulfuiní progfam' kteý zajišt'ují
děti z mateřské školy' Pro vítaná miminka je připraven malý dárek
(plyšáček) a pamětní kníŽka, pro rodiče květina.
Rodiče, kteří se nemohou zjakýchkoliv důvodů se svým děťátkem
této akce áčastnit, si mohou dohodnout náhradní termín, aby
nebyli o tuto událost ochuzeni.
Mezi naše občany jsme letos přivítali:
Jan Mikoláš Cihák, Tobiáš Sháněl, Soťre Fikejzová,
Lukáš Kalous, Tereza Kovačková, Šimon Rozlivka, Anežka
Kuchtová

S pamětní knihou, květinou a dárkovým balíčkem navštívíme i
manŽele při příležitosÍi zlaté svatby. V letošním roce Věru a

Františka Pravcovi. Přejeme jimhodně dalších spokojených let.
Komise finančně podporuje ,,Klub důchodců". Mezi jeho aktivity
patří besedy, společenská posezení a výlety.
KaŽdoročně se pro důchodce našich obcí koná ,,Beseda s

důchodci", na které přivítají naše starší spoluobčany děti z mateřské
azákladní školy. o činnosti našich obcí pohovoří starosta obce pan
oldřich Koblížek a o ,,Klubu důchodců" jeho předsedkyně paní
Marie Drdajová, které tímto děkujeme za obětavou činnost. Toto
poděkování patří i ostatním aktivním členům ,,Klubu důchodců"'
Po pohoštění následuje kulfuiní program' o kteý se postarala letos
cimbálová muzika Šumica. Této besedy se zúčastnilo 71 důchodců
z celkového počtu 1 68.

Na vánoční svátky si vzpomeneme s přáním i na občany, kteří Žijí v
domovech důchodců a pečovatelské péče
BoŽena Hánělová, Marie Sochorová, BoŽena Skopová, Ludmila
Pásková, Miroslav Zita, Milada Zttov á aMarie Zrutská.
V roce 2012 všempřejeme hodně zdraví a spokojenosti.

Komise SPOZ

Sbor dobrovolných hasičů
Vážéna ó6čané; do 1te mi pár vět o ěinnostt našeho sboru
dobrovolných hasičů Vraclav.
Cinnost roku 2011 jsme tradičně zahájlll naší výroční valnou
hromadou, po které nás vzápětí v rozmezi několika málo příštích dnů
potkala velice smutná událost. Dne 19. ledna nás navŽdy opustil náš
dlouholetý člen našeho sboru Josef Bureš, kterému jsme náš poslední
hold vzdali dne 29.ledna účastí na posledním rozloučení a stáním
čestné stráže' Bohužel i toto k naší činnosti patří.
Dále následovala dne 19. tnora jIŽ veselejší událost a to v provedení
dalšího, již tradičního hasičského plesu, na který se však také již
tradičně sešlo velice málo lidí a to především vraclavských.
Pokračování v této tradici budeme letos velice pečlivě zvažoyat.
Aby nezůstalo u móho domnělého klidu, Že je u nás vše v pořádku a že
sejiŽ delší dobu ni nepřihodilo, tak z toho mne vyvedlo dne 28. února
vyhlášení tichého poplachu na oblast vraclavského území zvanou
Pechůrek' kde hořela hromada hnoje a krmného odpadu a oheň, kteý
byljiž v dosti rozšířeném stadiu ohrožoval okolní les. Nakonec se ale
ve spolupráci dvou jednotek HZS Vysoké Mýto, jedné jednotky SDH
Vraclav a v neposlední řadě zásahem čelního nakladače ze Zevasu
Vraclav a šikovnostíjeho řidiče Jindřicha Sťtindla podařilo vše dostat
pod kontrolu a oheň zdolat do úplné likvidace.
21' května jsme absolvovali soutěŽ 1. kola SSPD konané v rámci
okrsku č. 15, která proběhla v Dobříkově. Tento rok jsme museli
postavit družstvo ze smíšených kategorií muž:ů, což svědčí o tom, že o
tuto činrrost z řad našich členů příliš velký zájem není. Kluci nakonec
skončili na 3. místě.
Zatím poslední a dle mého názoru velice zdařilou akcí, bylo dne 1.

října opékání vepřových kýt před naší poŽární zbrojntcí' Zatuto akct
moc děkuji všem našim členům, kteří se na ní jakýmkoliv způsobem
podíleli a v neposlední řadě všem našim občanům, kteří ji v hojném
počtu přiš1i podpořit'
Toto je vážení občané velice stručně popsanýýtahnaší činnosti zarok
201l. Do jeho konce už mnoho dni nezbývá, ale přesto bych ještě
chtěl, jestli čas dovolí, prověřit naše jednotky v součinnosti obce a
SDH alespoňvjednom námětovém cvičení.
Na závěr, jako každý rok, mi dovolte upozornění' Znor'rr je tu zima'
znovu je tu topné období, znor,rr je tu zvýšené rtztko požáru a tudíž
ohrožení majetku všech. Je pravda' Že podle nového zákona, kteý
vyšel a platí od ledna tohoto roku, by měly být všechny komíny
prohlédnuty a posvěceny revizni zprávou, ale myslím, že toto
kominíci ani všude nestihli udělat. Přesto Vás všechny prosím,
neobcházejme tyto věci nebuďme sami proti sobě a dejme tyto věci do
pořádku' Zatoto Vám všem předem a upřímně děkuji a přeji mnoho
zďraví' štěstí a spokojenosti vpříštím roce 20l2.

Stanislav Horáček



Veselá školička
Milí čtenáři.
Končí rok 2011 a já bych vás ráda informovala o dění v naší
školičce. Je prosinec a náš školní rok je v plném proudl. od záŤí
navštěvuje školu 69 Žáků. Pedagogický sborje plně kvalifikovaný a
učí ve stejném sloŽeníjako v loňském roce. První tříduvyučuje Mgr'
Pavlína Filipi, druháčky paní učitelka Mgr' Věra Fiřtová, třetí třída
je ve spoji se čtvrtou a učí je paní učitelka Mgr' Pavla Divišková a
páťáky učí pan učitele Mgr. Ladislav Štancl. Ve školní družině se o
děti starají naše paní vychovatelky Iva Kučná a Eva Hermannová.
Mateřská školka je naplněna na 100%. od záÍi máme novou paní
učitelku Janu Winklerovou DiS., která má třídičku mladších dětí.
Starší děti vede paní učitelka Eva Havlíčková.
Za jeden z nejdůležitějších kroků v tomto roce pokládám získání
dotace "EU peníze školám'' operačního programu Vzdělávání pro
konkurenceschopnost, o kteroujsme zažáda\i v dubnu tohoto roku a
byla nám přidělena ve výši 595 268'- Kč. Finance byly vyuŽity na
vybavení nové počítačové učebny a koupi dvou interaktivních
tabulí pro modernizaci a zlepšení výuky, na vzďěIávání
pedagogických pracovníků v oblasti digitálních tcchnologií a dvou
ročních jazykoých kurzů pro učitele cizích jazyki. oď záŤí tak
mohou naši žácivylživatnové tabule i počítače a výuka by měla být
efektivněj ší, zaj ímavěj ší i zábavněj ší.

Ještě bych se chtěla zmínit o některých akcích, které jsme od začátku
roku absolvovali a které se nám velmi líbily' V říjnu jsme navštívili
hvězdárrru v Hradci Králové, kde pro nás připravili zajímavý
program a to jak pro rrrladší, tak i pro starší Žáky. Dále velmi
vydařená byla návštěva Mikáda ve Vysokém Mýtě, kde pro nás
lektoři připravili netradiční a velice zajímavé činnosti. Například
lezení na horolezecké stěně, střílení z laserové pistole nebo
smyslovou stezku, kde si Žáci vyzkoušeli, jak nás někdy mohou naše
smysly klamat. Myslím, že si všichni žáci přišli na své a že se jim
návštěva Mikáda opravdu líbila.

od záÍi jsme naši školu otevřeli také široké veřejnosti. Jako
doplňkovou činnost školy pořádáme zájmové vzdělávací kurzy.
Kurz anglickéhojazyka, a tojak pro začátečníky, tak pro pokročilé,
vyučuje ve1mi kvalitně paní Šárka Vlčková. Dále nabízíme kurz
ýpočetní techniky pro začátečníky, kteří se chtějí s počítačem
seznámit a naučit se na něm pracovat, ale i pro pokročilé, kteří chtějí
svoji práci s počítačem zdokonalovat. A nakonec kurz keramiky pro
šikovné ruce i pro relaxaci. Další kurzy budou začínat 23. 1edna
2012. BIižši informace najdete na vývěsní tabuli ško1y, nebo na
našich webových stránkách wwwzsvraclav. cz.
Nakonec mi dovolte popřát Vám všem klidné a vese1é Vánoce a
šťastné vykročení do nového roku 2012.

Mgr. Pal'lína Filipi

Mateřsk á školka
Zdravíme z taší školičky Rybičky l
My děti máme nejraději Vánoce' Je to čas, kdy ve ško1ce vyrábíme
dárečky, přáníčka a kreslíme svá přání pro radost naŠich nejb1iŽších.
Adventní kalendář nám připomíná bliŽicí se tak očekávaný Štědý
den. Všechny děti pomáhají nazdobit stromeček, pod kteryrrr pak
rozbalujeme dárky. Dárkem nám jsou i pohádky - pohádka od
školáků -Aťto bzučí, či vystoupení - Kouzelnické s písničkami.
Připrar,ujeme vánoční besídku pro rodiče a přátelé, na téma - Zíma,
kde si také připomeneme, jakvypadají Vánoce unás, pečení cukroví,
strojení stromečku i naše české ko1edy'

Vánoce mám nejradši, když jsme všichni spolu.
To se nikdo nemračí' času máme horu.

Vánoce mám nejradši' to jsou pěkné svátky,
táta má čas na vláčky, máma na pohádky.

EvaHavlíčková



Farní společenství
Vánoční rozjímání
Vánocejsou v Životě všech lidí, bez ohledu na to zdajsou věřící či
niko1iv, nejdů1eŽitějšími, nejob1íbenějšími a zároveř't
nejkrásnějšími svátky v roce' V čem asi spočívá jejich kouzlo?
Pramení snad z období konce roku, počátku zimního slunovratu,
kteý i za doby zimních plískanic jiŽ předznamenává konec období
dlouhých nocí a poodkr1.vá, byť vzdáleně, rouškujara?
Vysvětleníje však třeba hledatúplnějinde. Vánoce v celém světě se
slaví na počest narozeni Božího s1na, Ježíše Krista. Slaví se v
celém světě bez ohledu na počasí, vždyť u protinožců je právě o
vánocích vrchol léta spojený s koupáním a teplotami dosahujícími
až 40 stupňů Celsia, Stejně tak v Africe či na americkém kontinentě
či vAsii. A lidé si narození jediného BoŽského syna připomínají j|ž
více neŽ dva tisíce let' To nelze povaŽovat za náhodu ani nějaké
babské pověryjedná se o historickou skutečnost a narození JeŽíše
Kristaje největší událostí vhistorii lidstva.
Svátky vánoc jsou pro všechny lidi spojené s podmanivým
kouzlem, kdy se vzájemně obdarováváme, jsme si přes všechnu
rozdílnost nějak blíŽ a všichni toužíme po společenství nejbliŽších
a chceme Štědry večer i navazující svátky prožít v přítomnosti
našich drahých. Navíc jsou naše srdce i přístupnější mysiet a
podpořit lidi osamělé, nemocné a potřebné. Je zvláštní a přitom
charakteristické, j ak bez ohledu na víru j sme všichni, dokonce i lidé
ve vězení, pozitivně ov1ivněni narozením nějakého chudého Syna V
dalekém a nám neznámém Betlémě. kde se navíc dnes dvě
nesmiřitelné komunity -Izraelíté aArabové do smrti nenávidí. Jiné
vysvětlení než, že vše spojené s narozením Ježíše Kristaje právě
dílo nikoliv lidské, ale nesporně BoŽí nelzetalézt. Byť se o to, jak v
současné době, tak i v hluboké minulosti spousty lidí a vědeckých
teorií více neŽ snaži1i.
Není však smyslem našeho zamyšlení dokazovat existenci Boží' s
touto zásadní věcí se musí vypořádatkaždý ve svém nitru. Naše
uvažování spíše směřuje k období Adventu, které čtyři týdny
pÍedcházi svátkům Vánoc. období, jež se vyznačuje v naší době
horečnou pracovitostí v zaměstnání a především v rodině' Je
vedeno snahou co nejlépe \T/gruntovat svoje domy a byty, nakoupit
co nejvíce a nejdraŽších dárků tak, aby Vánoce byly dobou
hojnosti.
Advent by však měl být spojen s duchovní přípravou na příchod
Ježíše Krista, dobou, kdy dáváme do pořádku vztahy v rodině, k
sousedům a 1idem kolem nás vůbec. Poohlédnout se zda někde v
sousedství není někdo opuštěný čijinak potřebný. Především však s
potřebou dát do pořádku svůj vlastní vnitřní Život, v němŽ máme
všichni, včetně věřících, největší rezervy.
Příležitosti k tomu je více než dostatek. Vedle pravidelných
nedělních bohoslužeb, konaných pravidelně v 10 hodin, připravila
naše famost tradiční vánoční
koncert pochopitelně ve
spolupráci s naší základní a
mateřskou školou. Uskuteční
se I 5 . prosince od 1 8. hodin a

nepochybujeme o hojné
účasti našich spoluobčanů,
podobně jako v 1etech
předeŠlých. Koncert je
výbornou příleŽitostí trochu
vybočit z předvánočního
shonu a snad i pří1ežitostí se
zamys1et nad pravým
významem svátků Vánoc.
Ko1edy a další hudební
vystoupení v prostředí
chrámu je k tomu výbornou
příležitostí.
Pos1ední adventní nedě1i
můžeme navštívit další koncerl spojený s Živým betlémem
kostele Sv. Mikuláše. Bude pořádán Regionálním muzeem
VysokéhoMýta.

z

Naše farní společenství si naděliio první dárek již v měsíci listopadu,
kdy adoptovalo na dálku dívku z afrického Zimbabwe. Její jméno je

Cynthia Ncube, jedenáctiletá dívka.
od smrti své matky žije se svoji
babičkou společně s mladší sestrou.
otec odešel dlouhodobě do města
za prací. Díky naší podpoře bude
moci navštěvovat školu. Školní rok
tam začiná jtž na začátku
kalendářního roku a pokud sejí díky
naší podpoře podaří dostudovat,
chce se stát učitelkou. Řada z Vás
jistě ví, Že adopce na dálku stojí
ročně 5 000,- Kč a farnost ji dala
přednost za situace, kdy oprava
varhan v kostele si vyŽádá náklad
více než dvacet tisíc korun.

Krásné a poŽehnané svátky vánoční
přej í vrac1avští farníci.

TJ sokol Vraclav
Milí spoluobčané,
ráda bych vám opět pÍLblížtla akce, které se konaly od posledního
vydání zpravodaje.
Po loňském úspěšném relaxačním víkendu skupinka 15 žen opět
odjela do Petrovic u Blanska na víkendový relax. Počasí bylo nádherné
a tak se mohlo uskutečnit vše, co bylo naplánováno. Ženy se učily líčit'
zacvičily si na
skákacích
botách,
dozvěděly se,
jak se správně
stravovat,
zacvtčily si
zumbu,
podívaly se na
hrnčířský
j armark do
Kunštátu.
prošly si
zámek v
Boskovicích,
zasoutěžily si v

boskovických láznich, zařádily si při

ffi ;::ffi'#,:1Til:ilHÍ:E'f;: l'::ň*'
Další, ne moc r,ydařenou akcí, byla
Drakiáda. Letos jsme si řekli, že si
počkáme na vítr, ale stejně .isme se
nedočkali a ani moc nesešli. Největší
účast byla napoptvé, bylo i ještě letní
počasí, ale vítr ani nefouknul' napodruhé
sice trochu foukalo, ale pršelo abylazima
no a na potřetí moc nefoukalo' ale hlavně
už skoro nikdo nepřišel. Tak uvidíme, jak
dopadneme příští rok'

V listopadu se konal večer světel,
tentokrát ve spolupráci se školou a této

akce se zúčastnilo přes 80 dětí' Děti si poslechly pohádkový příběh a
potom šly za skřítkem, kde dostaly i něco dobrého na zoubek'
Poslední sokolskou akcí bylo v prosinci čertování ve škole zahojtté
účasti nejen dětí, ale i rodičů.
Další rok nám uběhl jako voda a do toho příštího vám přeji hlavně
hodně zdravíčka, štěstí apohody.

Za TJ SokolVraclav Leona ochodnická.



Kulturní komise
Kulturní Život v obci
První přednáškou, kterou kulturní komise letos uspořádala, bylo
vyprávění o italSkých Dolomitech v podání pana Reného Mandyse,
jehož jsme molrli slyšet uŽ před rokem s poutavým přcdnesem o
Mexiku. Zajímavou fotmou s ťotografierni Dolomit nám pan
Mandys popsal krásu tohoto pohoří, které je v současné době
zapsáno jako dědictví UNESCO. oblast charakterizují typické
dolomitické pr-vky, jako stolový povrch někteých masivů, věŽovité
vrcholy, rozekiané skalní hřebeny abizamítvary někteých štítů. Na
území italských Dolomit jsou všechny typy horské krajiny od
horských luk s bohatou květenou po skalní masivy s ledovci. Celá
přednáška byla obohacena ochutnávkou ita1Ské kuchyně,
připravenou panem M. Ríhou.

V podobnóm stylu probíhala i další cesta světem, tentokrát v
exotické zenri sevemí Afriky-Egyptě. Mladý student Masarykovy
univerzity v Brně Tomáš Černohous podnikl výpravu do této zerně
na vlastní pěst. Do této země se dostal z Izraele přes hraniční
přechod Eilat-Taba. Se sto dolary v kapse se začala odvíjet jeho
dobrodružná cesta tímto státem. Procestoval Káhiru, Luxor a
Sinajský poloostrov a poznal Egypt takoÚ' juký cestující s cestovní
kanceláří můŽejen stěžípoznat -bezpozlátek turistických rezortů a
plné penze. Cestoval šesti druhy dopravy, urazjltÍi tisíce kilometru,
z toho osm set kilometru nočním vlakem jako černý pasaŽér. Našel i
nová přátelství Mohammeda a Mahmouda z Gízy, dříve malé
vesnice u pyramid, dnes velké čtvrti Káhiry, kterou obyvatelé tohoto
města znají jako sídlo Káhirské univerzity a turisté jako místo, kde
se nacházej í skvosty starověkého Egypta-pyrami dy.

plošině a Luxoru. Na závěr měl každý možnost ochutnat vodní
dýmku s originálním egyptským tabákem za zvuki pravé arabské
podmanivé hudby. Připravené egyptské menu, opět vedoucím
Služeb Vraclav, bylo třešničkou na dor1u tohoto večera.

Je nám moc líto,Že obě tyto akce byly
tak málo navštíveny vraclavskými
spolr-robčany. Jinak tomu bylo při třetí
cestopisné přednášce s názvem
Jeruzalém v pohybu. Nenápadný
mladíček Tomáš Černohous, jako
zkušený a protřelý cestovatel náS
zaved\, pro mnohé z nás, do
neznámého světa' Vyprár'ění plné
autentických zážltki, přehled
politického dění, znalost historie s

nahlédnutím do Starého i Nového
zákona byly obdivuhodné. Celé
vyprávění bylo doplněné výstiŽnými
videopohlednicemi s podmanivou
typickou hudbou, přes Avc Marja až po melodii Židovských písní
Zprostředkoval nám proŽitek východu slunce, zavedl nás do ruchu
trŽnic, dal nám nahlédnout do života or1odoxních Židi. ukázal nám
místa památníku obětem lrolocaustu' zavedl nás do míst spjatých se
Životem JeŽíše lfuista. Myslím, Že to pro nás všechny byl
nezapomenutelný zážttek. Každý z nás rnohl ochutnat dobrutky
připravené zdej ší restaurací.
V závěru roku jsme se podíleli na přípravě programu Plesu
mikroregionu. Vzhledem k tomu, abychom navodili historickou
atmosféru naší obcc, vŽdyť si letos připomínáme 925 let od jejího
vzniku, nastoupili muŽi v kápích s rozsvícenýrrri loučemi za
doprovodu podmanivýclr tónťr. K mužům se přidávaly dívky, vše
bylo dokresleno skvělou choreografií paní ředitelky Mgr' Pavlíny
Filipi. Da1ší výstup s přehlídkou dobových kostýmů s herci amatéry,
bývalými Žáky ZUŠ LuŽe, kdy jedlrotlivá historická období od
raného středověku aŽ po třicátá léta 20. století představovalo 8 scén s
typickou hudbou a záror'eň vyjadř'ovalo i ovzduší jednotlivých
období, bylo rovněŽ velrni zdai_ilé. Přes barmanskou show jsme se
ocit1i zpátky v době. pro kterou by1 tancem charleston' opět v podání
taneční skupiny pod vedením naší parrí ředitelky. Myslím, Že hosté
odcházeli zplesu velmi spokojeni.

Ke kultumosti naší obce přispír'á zdejŠi základní a mateřská škola,
Íaďa organizací a spolků a v nepos1ední řadě naši důchodci' Chtěla
bych všem tímto způsobem moc poděkovat. Ne ve všech obcích Žijí
takovým bohatým kulturním Životem jako my. VaŽme Si toho!
Zárovei bych také chtěla poděkovat všem, kteří se pečlivě starají o
prostranství před svými, dokonce i cizími domy. Je to celoroční
sisyťovská práce. Každétnu z nás je určitě příjemné, kdyŽ míjí
prostředí upravené, bez odpadků. I to je jedním z měřítek vyspělosti
akulturnosti národa.
Za kulturní komisi naší obce bych Vám chtěla popřát adventní dobu
plnou pohody a klidu' at' je pro Vás setkávání s Vašimi blízkými a
zlámými obdarováním, Vánocc aťjsou dobou radosti a naděje .
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z totogratli a dvou v

Mgr. VěraNováková



Astronomický kroužek
I

V tomto vydání se pojďme snést z hlubin vesmíru, o nichž bylo na
tomto místě obyčejně pojednáváno, na zemský povrch a podívat se
na náš astronomický klub zde na Vraclavi. Kdysi jsem už do
Zpravodaje o něm něco napsal, zdejen ve stručnosti některá fakta
připomenu apřidám další infornace a obrázky.
Už je to 34 let, co byl založen astronomický kroužek na zdejší škole,
která nám vyšla plně vstříc, především zásluhou pana řídícího, jak
umožněním schůzek, tak zapůjčením pomůcek. Nejprve se děti
scházely na schůzkách ve školní třídě, kde byly seznamovány se
základy astronomie staré vědy, která se začinala rozvijet už ve
starověku.
Pomocnou ruku nám podala také Hvězdáma a planetárium Hradec
Králové, která nám poskytla potřebné informace, literaturu a
pomůcky včetně menšího dalekohledu. S naším kroužkemjsme tuto
hvězdárnu navštívili mnohokrát. Pruvodci nám promítli řadu filmů,
učili nás orientaci na hvězdné obloze promítnuté na kopuli
planetária, uskutečnili pro nás řadu přednášek a umožnili podívat se
na oblohu opravdovým hvězdářským dalekohledem. Nezůstalo jen
při této hvězdárně' vypravili jsme se několikrát do Prahy, kde jsme
navštívili hvězdárnu na Petříně (nyní Štefánikova) a planetárium v
Královské oboře, bměnskou hvězdárnu na Kraví hoře, malou
hvězdárnu v Pardubicích' která je součástí Domu dětí a mládeže
DELTA a také se podívali do observatoře v ondřej ově.
Vraclavský krouŽek ale nezůstal dlouho sám' Už počátkem 80. let
minulého století manželé Mafurovi založLlt astronomický kroužek
při tehdejším Domě pionýru a mládeže v Pardubicích, já jsem
několik let vedi kroužek na základtích školách Javornického a
J iráskova ve Vysokém Mýtě a na žáďo sl.tehdej šího Domu pionýru a
mládeŽe (nyní Dům dětí amládeŽe) v Ustí nad orlicí, od poloviny
80. do poloviny 90. Iet tamtéž. Všechny tyto krouŽky navzájem
spolupracovaly, účastnily se společných akcí. Například jsme
navštěvovali lž zmíněté hvězdárny, přednášky, pořádali jsme
setkání v kulturním domě ve Vraclavi při promítání diaseriálů,
pozorování hvězdné oblohy i s pouŽitím dalekohledů na
vraclavském hřišti. Zásluhou ústeckoorlického a pardubického
Domu dětí a mládeŽe jsme mohli využívat jejich základny v Horní
Dobrouči a Homí Kalné (které už dnes tomuto účelu neslouŽí), kam
jsme společně zajižďďi na ztmni i jarní víkendová soustředění.
Pamětníci si určitě též vzpomenou na le tnitábor IZD u rybníka Řeka
v Křížové (nyní Krucemburk), kde jsme přispěli k programu
pořádáním nočního pozorování letní oblohy i s pomocí da|ekohledu,
ve dne pak např. ukázkami pozorování slunečních skvnr a s trochou
sporfu spojenou orientační astronomickou hrou spočívající v
hledání stanovišť umístěných v okolní krajině s pomocí buzoly a
správných odpovědí na oÍázky s astronomickou tématikou. Jak si
mnozí vzpomenete, nemohl vraclavský kroužek chybět ani při
návštěvě kosmonautů Vladimíra Remka a Alexeje Gubareva ve
Vraclavivroce 1978.

Samostatnou kapitolou a vůbec největší akcí byl kaŽdoročně o
prázdnitách letní astronomický tábor, jehož se postupně účastnili
členové všech výše zmíněných kroužků i někteří další zájemci.
Prwní tábor byl ještě na Řece. Rok nato už jsme zavítali k
Medlovskému rybníku v obci Fryšava pod Žákovou horou na
Ceskomoravské vrchovině. V roce 1983 jsme si tam našli pěkné
přírodní tábořiště u lesa, kde jsme pak pobývali každoročně' Tehdy
se v televizi vysílal seriál ,,okna vesmíru dokořán" a ten nás
inspiroval k pozvání také RNDr' Jiřího Grygara, CSc', jenŽ zanámt
přrjel a se zájmem jsme pak ve stanu nebo pod šiým nebem
naslouchali jeho zajímavému vyprávění o poznatcích i o dosud
neobjasněných jevech a záhaďách nekonečného vesmíru. Zalíbilo se
mu v tom krásném koutu Vysočiny a na Medlov jezdí dodnes téměř
každý rok' Mnozí si
vzpomenete, že i na
Vraclavi něko1ikrát
přednáše1 na
astronomická a
kosmonautická
témata a na hřišti
zájemcům vyprávěl,
co můŽeme na noční
ob1oze vidět bez
dalekohledu a s

dalekohledem.
Pamětníci, kteří se
tábora zúčastnili jako
děti, dodnes vzpomínají na bezpočet ruzných akci astronomických i
neastronomických, kromě koupání v rybníku na množství
všelrjakých her denních i nočních, na návštěvy pracovníků hradecké
hvězdámy na špýmy dr. Bar1ošky, přednášky rťvných hostů aj.
Kdo by nevzpomněl romantických večerů u táboráku při kytarách,
teplých, ale i mrazívých tichých nocí pod hvězdnou oblohou s

letním trojúhelníkem nad hlavou v nekonečném tajemném vesmíru,
noci při úplném zatmění Měsíce, vycházek po kamenitých stezkách
na skály a do okolních lesů. V krajině jsme si také pro rrázorrrou
předstar'u o poměru velikostí Slunce, planet a jejich vzájemných
vzdáleností ve vesmíru postavili model Sluneční soustavy (v
měřítku 1:1010). Dnes mnohem dokonalejší modely pod názvem
,,planetární stezka" (1OkÍát větší - v měřítku l :l09) stojí v několika
českých městech j ako např' v Hradci Králové
(http : //www. a stro hk. cz l planetarni-stezka/), Pro s eči
(http://www.astrohk.czlp1anetami-Stezka/prosec/) nebo například
též v Horním S1avkově (http://www'turistika-
horni s lavkov . czl cz l planetarni- stezka). Ekolo gi ckou zaj ím avo stí
tábora byla větmá elektránra, pomocí níž jsme dobíjeli akumulátor
sloužící k napájení osvětlení, projektoru, počítačů a dalších
drobných spotřebičů.
Po roce 1990 se tábor přemístil na nedaleký pozemek byvalé Juty
Dvůr Králové nad Laberrr, kde manželé Maturovi pořádají
každoročně tábory dodnes a navíc po celéIetníprázdniny. Tam už je
krorrrě stanů s podsadami k dispozici chata a veškeý komfort
nezbytný k tomu, aby r,yhověl přísným požadavkům hygieny'
V příštím roce chystáme ve Vraclavi pro zájemce z řad veřejnosti
pozorování a diskuze pod hvězdnou oblohou s pomocí dalekohledu i
bez něho např. na místním hřišti a podle možností uspořádání
přednášky s astronomickou a kosmologickou tématikou.
Pamětníkům a dalším zájemcům jsem slíbil vytvoření DVD
seriálu sestaveného z dlapozitivi t z viďeozáznamů, jak byly
poÍizeny při výše uvedených akcích. Jelikož mámuž na to čas, tak
doufám, Že se mi po dokončení 2DvD, které dluŽím obci od konání
akce u příležitosti výročí vyvraždění čelných představitelů rodu
Vršovců, podaří v dohledné době všem vyhovět.

s dL Borlaškou u dqlekohledu v hradecké hvězdórně v loce 1'985

Vítóní Vladimíra Remka ve Vraclovi
Za astronomický klub Jaroslav Kubík.



Myslivecké sdružení Vrcha
Milí čtenáři
Rok se nám chýtí ke konci a tak mi dovolte, abych se poohlédl po naší
činnosti od vydání posledního čísla tohoto zpravodaje.
Jedním z hlavních úkolů' kterému.jsme se věnovali, bylapéče o nově
*rysázené stromky ve ,,Hliňáku"a ,,Na drahách". Během léta aŽ do
podzimu jsme je chodili vyŽínat a před zimou ošetřili nátěrem proti
okusu zvěří. Značné úsilí bylo vynaloženo při ošetřování bažantu v
našich voliérách, které se nám k naší radosti podařilo vychovat až do
jejich dospě1osti.

První, větší část, jich byla vypuštěna do volnosti, druhou část,
převážně samičí vypustíme aŽna jaÍe.
o letních prázďnínách proběhl na střelnici U Topola náš jiŽ tradiční
dětský den, zmínil jsem ho jiŽ v minulém čísle, ale vzhledem k datu
uzávěrky zpravodaje nevěděl, jak dopadne. Počasí nám na první
termín nepřálo, a proto rrrusel být přesunut. o to větší byla naše
radost z účasti vícejak šedesáti dětí ajejich rodičů. Pevně doufám, Že

se jim tato akce líbila a již se těšíme na další ročník.
BohuŽel, ne jenom příjemné věci se odehrávali na této střelnici
během prázďnin. Potýkali jsme se zde s problémem, kdy se nám jiŽ
mnohem odrostlejší mládež dvakrát za sebou vloupala do jednoho
objektu a značně ho poškodi1a. Vzhledem k tomu, Že v podstatě
nebylo nic odcizeno, jsnre tuto skutečnost nrjak zásadně neřešili, i
kdyžpořízené snímkyjejich druhé akce z fotopasti, hovořilijasně!
V červenci u nás proběhl jlž tÍeti ročník střeleckého závodu ',o
Vrchovského přeborníka", kteý si ziskává stále více příznivců.
Letos se ho účastnilo přes 40 střelců a to nejen z našeho kraje, a však
odvést tám vítězný pohár se ještě nikomu nepodařilo.
KdyŽ už j sem zabrousil do střeleckého sportu, mohu j eště zmítit, že
jsme se zúčastnili závodu tříčlených družstev mysliveckých sdruŽení
ve střelbě na asfaltové terče konaném ve Sloupnici a přivezli domů
pěkné druhé místo' Aželž se o Vraclavské střelnici ví široko daleko,
mohu ještě doložit několika vlastními letošními úspěchy v závodech

.jednotlivců'
Taktedy:
okresní přebor LK 20 1 1 - 1.místo
Veřejný závod města Rychnov nad KněŽnou na LK-2.místo
Halínský pohár LK okr.Náchod - 1 .místo
39.ročník Sloupenskéhopoháru 201 1-3.místo
Parcour Slatina - 1.místo
Memoriál Marcela Dostála LK Svitavy- 1.místo
Memoriál Aleše Krčila LK Ždár nad Sázavou-2.místo
o pohár starosty Bohuslavic okr.Náchod-2.místo
Parcour Dolní Ředice okr'Pardubice-3.místo
Vzhledem k finanční náročnosti tohoto spor1u a k tomu, že -se
někteých závodů účastníbývalí, někdy i současní reprezentanti CR
myslím, že výsledkyjsouto slušné'
Vrátím se zpět k samotné myslivosti. Nastala zima a to pro nás
znamená, Že nej důleŽitěj ším naším úkolem j e přikrmování zvěÍe.

Krmiva jsme zajistili dostatečné mnoŽství a je pravda, že i letos nás
stálo nemalé finanční prostředky' Již od podzimu jsme předkládali
do kmelců oves a ječmen pro zvěř smčí a pšenici s odpady z čističky
do zásypů pro bažanty a zajíce' I nadále podáváme minerální
doplňky a sůl. S prvním sněhem přijde na řadu seno.
V současné době se věnuj eme přípravám našeho plesu, kteý se bude
konat 7' 1. 2012 na sále kulturr,ího domu ve Vraclavi, tímto Vás
všechny srdečně zveme.
Tolik k naší dosavadní činnosti a na závěr ještě jedna taková malá
prosba. Dřív nebo později napadne sníh a já bych vás tímto chtěl
poŽádat, at' uŽvyrazite na běŽky nebo třebaj en venčit psa, pokuste se

volit takovou cestu, která co nejméně plaší zvěř. Jde o to, že onamá
nastřádané jen určité množství energie a zbytečným vyháněním v
době kdy je všude hluboký sníh o ni pŤichází,fudižmá o to těŽší
přečkat zimu bez újmy.
Za toto Vám všem předem děkuji a přeji mnoho zdraví, štěstí a
spokoj enosti v příštím roce'

Za Ms Vrcha Vraclav-myslivecký hospodářAleš Mlíka.

Když se dralo
Jedna z tradic Života na vesnici: KdyŽ se dralo peří.
Život na vesnici se po druhé světové válce rychle měnil av mnohém
se přizpůsobrl životu ve městě. S tím zanikaly i zvyky a tradice,
které na vesnici byly po dlouhá desetrletí. Jednou z tradic rrrimo jiné,
bylo draní peří' Pěstovaly se husy a kachny a během chovu se
"podškubávaly". Jinak byly pěstovány na výkrm (posvícenská
husa). Peří bylo tradiční součástí výbavy nevěst a během roku se
ukládalo v plátěných pytlích na suchém místě většinou na půdních
komorách.
V zimě, po Vánocích přines1a hospodyně peří v pytlích do obytné
vytápěné místnosti. Na draní muselo být peří suché. V menších
hospodářstvích podle mnoŽství peří stačila na sedrání hospodyně
případně s někým z příbuzenstva, nebo vypomohla sousedka.
Ve většině usedlostech se na draní pozvaly Ženy ze sousedství v
určitém počtu - tzv. dračky, které chodily drát postupně rra více míst.
Peří se dralo odpoledne. Na připravené stoly vysypala hospodyně
peří a byl zde připraven veliký hrnec, poklopený dnem vzhůru, pod
nějŽ se dávalo sedrané peří. Při draní se v místnosti nesmělo rychle
pÍecházet, otevírat dveře nebo okna, aby nevznikal průvan a peří
nelítalo. Peří se dralo odpoledne s přestávkou na svačinu a
pokračovalo se do večera. Při tom dračky semlely Živé s mr1vými a
nevynechaly Žádnou událost s patřičnými komentáři' Ve větších
hospodářstvích se dralo i několik dní. Při přestávce byla svačina,
většinou buchty nebo vdolky s černou kávou (z praŽeného Žita),
obČas i smažené kobl i hy.
Po skončení draní večer bylo občerstvení. Ve větších
hospodářstvích se dralo i několik dnů' Na ukončení draní připravila
hospodyně "páperec'' tj. jakousi s1avnost na ukončení draní.
Páperec se vyznačoval hostinou, kde byla podávána vařenájídla a
často i zákusky. Zpivalo se a dračky se těšily na draní peří v příštím
roce. Hostina bývala slavná a hospodyně se předháněly v
občerstvení, aby nebyly jinde pomluveny pro šetmost' Husí peří,
zvláště z křídel Se upravovalo na "kosinky'' pro potřeby v
domácnosti, dále se vyráběla "píra'' na rozÍiráni sádla při vaŤení. Z
dlouhých husích perještě v 19. stol' ve ško1e pan učitel připravoval
žákům brka na psaní.
Pryč jsou ty časy, husy se nepěstují, nevěsty se neposuzují s
výbavou, na kolik postelí mají peřiny napěchované peřím.
Pryč je i písnička "na tom našenr dvoře všechno to krákoře, i ten
kohout''. Na dvoře je klid a husí hejna nejsou k vidění.

VlastimilVolák

peří
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připomínky, ale i Vaše příspěvky můŽete předat
na skola(@vrac1av.cz nebo osobně v Základní škole.

Uzávěrkyjsou vŽdy 30. června a 10. prosince


